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Laudatio in Versen —Theyoung Teibnî on John Arnos Comenius. A laudatio in
verse. 377

Herder ,Johann Gottfried : Der menschenfreundliche Comenius - Comenius the
friend of humanity. 391

Dobbie , A. M. O.: Comments on the Pampaedia and Panorthosia from the
point of view of the translator . 398

Krieg und Friede - War and peace

Comenius: Because it is my homeland. 399
Comenius: Der Stand der Söldner und die Schlacht . 405

Rejchrtová, Noemi: Comenius und der Aufstand der böhmischen Stände -
Comenius and the revolt of the Bohemian estates. 409

Nováková,Julie: Warum Comenius’ Clamores Eliae ein bloßer Arbeitstext
geblieben sind. —Why Comenius’Clamores Eliae remained onlya draft . 426

Comenius, Johann Amos: Ein Brief an Gaston Jean Baptiste de Comenges. Die
Revelationen für Ludwig XIV. und den Pariser Erzbischof —A letter to
Gaston Jean Baptiste de Comenges. 429

7



Table of Contents

Urbánek, Vladimír: Reason of state and celestial politics: The Anti-
Machiavellianism ofj . A. Comenius . 432

Kumpera,Jan: Tranquilla Libertas. Frieden in Freiheit in Comenius’
Vorstellungen - Tranquilla Ubertas. Peace infreedom in Comenius' writings. 445

Korthaase, Werner: Comenius’ „Letzte Posaun über Deutschland“ - Comenius’
„Lasi Trumpet over Germany“ . 457

Humanismus und Toleranz - Humanism and tolerance

Lange, Christian Lous: Religiöser und sentimentaler Humanismus:Johann
Arnos Comenius —Religious and sentimental humanism:Johann Arnos Comenius. 467

Comenius und der Akademiegedanke—Comenius and the idea
of the learned society

Grau, Conrad: Comenius und der Akademiegedanke im 17.Jahrhundert -
Comenius and the idea of an academy in the 17th Century. 479

Korthaase, Werner: Comenius’pansophic Universal University of Nations,
Sciences and Arts . 487

Historisches Erinnern —Historical recollection

Kandel, Isaak Leon:John Amos Comenius, citizen of the world . 511

Masaryk,Jan:The tradition of Comenius . 521

Hýbl, František: Comenius als Inspirator der Friedensbewegung der
tschechischen Lehrerschaft während der ersten Hälfte des 20.Jahrhunderts
—Comenius as the Inspiration behind the Cyech teachers'peace movement in the first half
of the 20th Century. 525

Korthaase, Werner: Herbert George Wells and Comenius: The salvaging of
civilization . 536

Heutiges Weiterwirken / Contemporary impact

Piaget,Jean: Die Aktualität des Johann Amos Comenius —The topicality ofjohn
Arnos Comenius. 543

Comenius:Talentierte junge Leute werden wie Sklaven behandelt . 571

Comenius: Talented young people are treated like slaves . 571

Clauser,Jerome K.: The Pansophist: Comenius . 572

Comenius als Ratgeber für die Jugend —Comenius, a mentor for the young

Fritsch, Andreas: Regulae vitae. Comenius’Lebensregeln für die Jugend -
Regulae vitae. Comenius’Rules of lifefor adolescents. 573

Comenius: Regulae vitae, Lebensregeln - Regulae vitae, Rules for the conduct oflife . 578



Inhaltsverzeichnis

Länderberichte —Reports from different countries

Carpay,Jacques: Der Hader von wallonisch-kalvinistischen Theologen in der
Republik der Niederlande mit Comenius und Serrarius (1669- 1670) —The
quarreh between the Walloon Calvinist theologians in the Netherlands and Comenius and
Serrarius ( 1669 - 1670) . 599

Németh , S. Katalin: Zwei Propagandisten der politischen Ziele von Comenius:
Johann Jakob Redinger und Christian Hoburg —Twopropagators of Comenius’
political goals : Johann Jakob Redinger and Christian Hoburg . 613

Mnich, Roman: Die Comeniusforschung in der Ukraine. Ergebnisse und
Perspektiven —Comenius research in the Ukraine. Results andperspectives. 633

Ökumenische Zielsetzungen —Ecumenical goals

Müller, Hans-Joachim: Die irenischen Bemühungen des Johann Arnos
Comenius in Polen 1642—1645 und die Entstehung der Consultado
Catholica —The edumenical endeavours ofJohn Arnos Comenius in Poland(1642—
1645 ) and the origin of the Consultatio Catholica . 645

Müller, Hans-Joachim: Politisches Handeln und politisches Denken bei
Comenius. Dilettantismus oder Weitsicht im Vorfeld des Colloquium
Charitativum? —Comenius’political action and political thought. Dilettantism or

farsightedness in the run -up to the Colloquium Charitativum? . 667

Moll, Konrad : Comenius —Weltfriede und Harmonie. Vergessene human¬
ökologische Beiträge zu einem Europa des Friedens —Comenius—Worldpeace
and harmony . Torgotten humanecological contributions to a peaceful Europe . 680

Erziehung zum Frieden —Peace éducation

Flitner, Andreas: „Wolfskinder“. Über die Erziehungsbedürftigkeit des
Menschen —„Children of wolves". On mankind’s needfor éducation. 695

Laurien, Hanna-Renate: Erziehung zur Menschlichkeit nach der Didáctica
magna des Johann Arnos Comenius - Promoting humanity through éducation.
Comenius’ Didáctica Magna . 700

Eykmann, Walter: Die Comenianische Idee des Friedens und der
Friedenserziehung im Angelus pacis —The Comentan idea ofpeace and peace
éducation in Angelus pacis . 710

Nash , Paul: The educated person as pansophist . 727
Nipkow, Karl Ernst : Erziehung zum Frieden —Perspektiven evolutionärer Ethik

—Peace éducation, perspectives on evolutionary ethics. 728
Rohrs, Hermann : Die Friedensidee des J . A. Comenius - die substanzielle Mitte

seines Werkes —Comenius’idea ofpeace éducation—a central component of hts
writings . 247

Pöggeler, Franz: Bürger der einen Welt. Globale Perspektiven der Friedenslehre
von J. A. Comenius und Friedrich Wilhelm Foerster - Citions of one world.
The global perspectives ofJ . A . Comenius ’and F . W . Foerster’ s doctrine ofpeace . 761

Manuel, Frank E.; Fritzie P. Manuel: Comenius - Teaching all to all . 777

9



Table of Contents

Meyer, Sabine: Ganzheitlichkeit als Prinzip der Friedenserziehung bei Comenius
—The universalapproach as aprinciple ofpeace education in Comenius’writings. 778

Dilthey, Wilhelm: Der große Comenius - vielleicht der größte pädagogische
Kopf , den Europa hervorgebracht hat ... —The great Comenius—perhaps the
greatest educational thinker that Europe has ever produced. 797

Tenorth , Heinz-Elmar: Comenius’goal, „Teaching everything to everyone“ is
now a topic of world importance . 805

Tenorth , Heinz-Elmar: Das Ziel des Comenius, „Alle alles zu lehren”, ist heute
ein Weltthema. 805

Eine Theologie des Friedens - A theology of peace

Schmidt, Günter Rudolf: Theotechnia - Comenius’ Kunst , Gott nachzuahmen
und zu lenken —The art of imitating and steering God in Comenius’writings. 807

Molnár, Amedeo: Comenius’Jeremian dream . 814
Lee, Sook Jong: The relationship of Comenius’ theology to his educational ideas

for peace . 828

Utopie und Realität—Utopia and reality

Seiht, Ferdinand: Utopie und Völkerbund: Comenius —Utopia and the Eeague of
Nations: Comenius. 843

Treml, Alfred Karl: Die utopische und reale Dimension in den Schriften des
Johann Amos Comenius —The utópián and real dimension in Comenius’writings. 858

Korthaase, Werner: Die Insel Utopia des Comenius und: Gegen „Kriege,
Schlachten und Metzeleien“ —Comenius’Island of Utopia and:Against„War,
Battles and Butchery”. 874

Vierck, Henning: Die erste und zweite Natur bei Comenius. Sieben Thesen und
ein Lied —First and second nature in Comenius’writings. Seven theses anda song. 894

Voigt, Uwe: Der Weg des Lichtes als Weg zum geistigen und politischen
Frieden —The Way ofEight as apath to spiritual andpoliticalpeace. 913

Voigt, Uwe: Comenius und die Erfahrungen des 20.Jahrhunderts —Comenius and
the experience of the twentieth Century. 930

Steiner, Martin: The works of Comenius: Criteria of the Classification of over
200 titles . 940

Lee, Sook Jong: Comenius and UNESCO . 945
Comenius,John Amos: Without these three colleges, it will be impossible to

reform the world . 948

Anhang

Korthaase, Werner;Jürgen Beer:J. A. Comenius: A biographical time chart . 950
Redaktionelle Anmerkungen - Editorial notes . 959
Abbildungen - Figures. 960
Autoren - Contributors . 963

10



Inhaltsverzeichnis

Johannis Amos Comenii Opera omnia —All works by John Amos Comenius . 972
Namenregister —Index of names . 979

11


	Inhaltsverzeichnis
	[Seite 1]
	[Seite 2]
	[Seite 3]
	[Seite 4]
	[Seite 5]
	[Seite 6]
	[Seite 7]


